

## SUNUŞ

Değerli Okuyucular,

Elektronik Siyaset Bilimi Araştırmaları Dergisi'nin yirmi dördüncü sayısı (Ocak 2022) ile tekrar karşınızda olmanın mutluluğunu yaşıyoruz. Fahri Türk ve Taner Karakuzu “Türkiye Cumhuriyeti ve Afganistan Türklüğü (1970-2000)” başlıklı ortak makalelerinde Türkiye ve Afganistan ilişkilerinin pek araştırılmamış bir dönemine Süleyman Demirel Belge ve Bilgi Merkezi'nden elde ettikleri birincil kaynaklar temelinde ışık tutmaktadırlar. Kaan Gaytancıoğlu ve İpek Elif Atayman ise yazmış oldukları ortak makalelerinde 28 Eylül 1986 milletvekilliği ara seçimleri sürecinde Büyük Anadolu Partisi'nin bir siyasal propaganda projesi olarak nasıl etkili bir şekilde kullanıldığını gazete arşivlerinden topladıkları veriler temelinde ele almaktadırlar. Bu makale Türk siyasal hayatında hiç araştırılmamış bir konuyu çözümlenmesi açısından alan yazına özgün bir katkı yapmaktadır. Ömer Faruk Demirel ise “Ünlü Atatürk Biyografı Herbert Melzig Kimdir?” konusuna eğildiği makalesinde Türkiye’de yanlış tanınan söz konusu şahsı tüm yönleriyle çözümlenmeye tabi tutmaktadır. Yazarın bu bağlamda Alman ve Türk arşivlerini kullanmış olması araştırmanın özgünlüğünü ortaya koymaktadır. Erkan Dağlı yazmış olduğu makalesinde 1930’lu yıllarda Türkiye’ye yönelik beyin göçü kapsamında Dr. Ernst Cohn Wiener’in Atatürk’e yazmış olduğu mektuptan hareketle söz konusu bilim adamının Türkiye’ye gelme çabalarını mercek altına almaktadır. Doğan Başaran ise “Rekabetten İşbirliğine Türkiye-İran İlişkileri: Tarih, Kimlik ve Jeopolitik Üzerinden Bir Okuma” başlıklı makalesinde iki ülke ilişkilerini masaya yatırmaktadır.

Her yılın ilk sayısında yayımladığımız söyleşi kategorisinde ise Milli Savunma Üniversitesi, Atatürk Stratejik Araştırmalar Enstitüsü, Strateji ve Güvenlik Araştırmaları Ana Bilim Dalı Başkanı Doç. Dr. Güngör Şahin ile Afrika’nın küresel sistemdeki yeri ve Türkiye-Somali ilişkileri üzerine söyleşi yer almaktadır.

Bu açıklamalardan sonra sizi bu sayımızda yer alan makaleleri okumaya teşvik edebildiysek kendimiz mutlu sayacağız.

Editör

Prof. Dr. Fahri TÜRK

## Editorial

Dear Readers,

We are glad to announce that the twenty fourth issue (June 2022) of Electronic Journal of Political Science Studies has just been published and it is available online. Fahri Türk and Taner Karakuzu analyse in their joint article on “Türkiye Cumhuriyeti ve Afganistan Türklüğü” (The Republic of Turkey and Afghanistan’s Turkic People (1970-2000) the Turkish-Afghanistani relations using the archive materials from Süleyman Demirel Information and Document Center that are not well-researched in the literature. Kaan Gaytancıoğlu and İpek Elif Atayman in their joint article also shed light on how True Path Party manipulated Great Anatolian Party as a political propaganda means in the mid-term Parliamentary Elections on 28 September 1986 collecting data from newspaper archives as well as law texts. Due to the lack of the researchworks on this issue, this article makes an original contribution to the literature of Turkish political life and institutions. The article on “Ünlü Atatürk Biyografisi Herbert Melzig Kimdir?” (Who is the renowned Atatürk Biographer Herbert Melzig?) by Ömer Faruk Demirel clarifies the unknown facets of the Melzig activities that is mistakenly adored in Turkey. The use of the Turkish and German archive materials by Demirel indicates the uniqueness of this research indeed. Erkan Dağlı focuses in his article on the efforts of Ernst Cohn Wiener for migrating to the Turkey in the early republican era within the framework of the Brain Drain to the Atatürk’s land assesing the letter addressed to Atatürk. Doğan Başaran explores the Turkish-Iranian ties in a detailed article entitled “Rekabetten İşbirliğine Türkiye-İran İlişkileri: Tarih, Kimlik ve Jeopolitik Üzerinden Bir Okuma” (From Competition to Cooperation Turkish-Iranian Relations: An Analysis from angles of History, Identity and Geopolitics).

As we conduct an interview in our annual January issue, which we undertook also this time. Consequently we interviewed the head of Security and Strategy Studies from the National Defence University in Istanbul, Associated Prof. Dr. Güngör Şahin about the stance of the Africa in the global World politics in general and Turkish-Somalian Relations in particular.

We would feel very happy if this short introduction motivates you reading articles in this issue.

Editor

Prof. Dr. Fahri TÜRK

## Editorial

Sehr geehrte Leserinnen und Leser,

wir freuen uns, Sie hier mit der 24. Ausgabe der *Elektronischen Zeitschrift für Politikwissenschaftliche Studien* (Januar 2022) wieder begrüßen zu dürfen.

Fahri Türk und Taner Karakuzu beleuchten in ihrem gemeinsamen Artikel “Die Republik Türkei und das Türkentum in Afghanistan 1970-2000” (*Türkiye Cumhuriyeti ve Afganistan Türklüğü, 1970-2000*) die kaum erforschten Beziehungen zwischen der Türkei und Afghanistan, die sie mithilfe von Primärquellen aus dem Süleyman Demirel Dokumentations- und Informationszentrum erarbeiten konnten. Kaan Gaytancıoğlu und Elif Atayman diskutieren in ihrem Artikel anhand entsprechender Daten aus Zeitungsarchiven, wie die Große Anatolien Partei (Büyük Anadolu Partisi) im Zuge der Parlamentswahlen vom 28. September 1986 als politisches Propagandamittel effektiv eingesetzt wurde. Dieser Artikel leistet einen konstruktiven Beitrag zur einschlägigen Forschungsliteratur, indem er einem im politischen Leben der Türkei wenig beachteten Thema eine wissenschaftlich Studie widmet. Ömer Faruk Demirel geht der Frage nach, “Wer war der berühmte Atatürk-Biograph Herbert Melzig” (*Ünlü Atatürk Biyografi Herbert Melzig Kimdir?*). In seinem Artikel unterzieht er den in der Türkei missverstandenen Historiker einer umfassenden Analyse. Die Bezugnahme deutscher und türkischer Archive unterstreicht den Wert dieser Recherche. Der von Erkan Dağlı verfasste Artikel überprüft den von Dr. Ernst Cohn Wiener an Atatürk geschriebenen Brief in Hinblick auf die Bemühungen des Kunsthistorikers in die Türkei auszuwandern im Kontext der Emigration europäischer Intellektueller in den 1930ern. Doğacan Başaran hingegen wirft einen Blick auf die Beziehungen zwischen der Türkei und dem Iran in dem Artikel “Von der Rivalität zur Zusammenarbeit: Geschichte, Identität und Geopolitik in den Beziehungen zwischen der Türkei und dem Iran” (*Rekabetten İşbirliğine Türkiye-İran İlişkileri: Tarih, Kimlik ve Jeopolitik Üzerinden Bir Okuma*).

In der Rubrik ‘Gespräch’, die jedes Jahr ein Bestandteil der ersten Ausgabe ist, findet sich ein Interview mit dem Vorsitzenden des Atatürk-Instituts für Strategie- und Sicherheitsforschung an der Nationalen Verteidigungsuniversität (Milli Savunma Üniversitesi) Dr. Hab. Güngör Şahin über die globale Stellung Afrikas in der Weltpolitik und die Beziehungen zwischen der Türkei und Somalia.

Nach diesen einführenden Worten freuen wir uns, wenn wir Sie zum Lesen dieser Artikel animieren konnten.

Herausgeber

Ihr  
Prof. Dr. Fahri Türk

## İÇİNDEKİLER/CONTENTS/INHALT

|  |            |
|--|------------|
| <b>Derginin Künye Bilgileri</b>  | <b>ii</b>  |
| <b>Sunuş</b>   | <b>iv</b>  |
| <b>Editorial (en.)</b>   | <b>v</b>   |
| <b>Editorial (de.)</b>   | <b>vi</b>  |
| <b>Makaleler /Articles/ Artikel</b>  |            |
| Fahri TÜRK ve Taner KARAKUZU<br><b>Türkiye Cumhuriyeti ve Afganistan Türklüğü (1970-2000)</b>  | <b>1</b>   |
| Kaan GAYTANCIOĞLU ve İpek Elif ATAYMAN<br><b>28 Eylül 1986 Milletvekili Ara Seçimleri Sürecinde Bir Siyasal<br/>Propaganda Projesi: Büyük Anadolu Partisi (BANAP/BAP)</b>  | <b>21</b>  |
| Ömer Faruk DEMİREL<br><b>Ünlü Atatürk Biyografisi Herbert Melzig Kimdir?</b>   | <b>41</b>  |
| Erkan DAĞLI<br><b>Cumhuriyetin İlk Yıllarında Beyin Göçünde Hedef Ülke Türkiye:<br/>Dr. Ernst Cohn Wiener Örneği</b>   | <b>58</b>  |
| Doğacan BAŞARAN<br><b>Rekabetten İşbirliğine Türkiye-İran İlişkileri: Tarih, Kimlik ve Jeopolitik<br/>Üzerinden Bir Okuma</b>  | <b>70</b>  |
| <b>Söyleşi / Interview / Interview</b>   |            |
| Doç. Dr. Güngör Şahin<br><b>Milli Savunma Üniversitesi, Atatürk Stratejik Araştırmalar Enstitüsü (ATASAREN),<br/>Strateji ve Güvenlik Araştırmaları Ana Bilim Dalı Başkanı Doç. Dr. Güngör Şahin ile<br/>Afrika'nın Küresel Sistemdeki Yeri ve Türkiye-Somali İlişkileri Üzerine Söyleşi</b> | <b>93</b>  |
| <b>Kitap Tanıtımı / Book Reviews / Rezensionen</b>   |            |
| Yunus Yoldaş (Editör)<br><b>Türkiye'de İç ve Dış Politikanın Geleceği Doç. Dr. Özlem Becerik Yoldaş'a Armağan,<br/>Der Yayınları, İstanbul, 2021, ISBN:978-975-353-674-5</b>   | <b>97</b>  |
| Hasan Acar (Editör)<br><b>Türkiye-Kazakistan İlişkileri, Nobel, Ankara, 2021, ISBN: 9786254399756</b>  | <b>100</b> |